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Geachte heer, mevrouw, 

In het najaar van 2009 heeft uw raad op initiatief van de ChristenUnie besloten dat we in de 
gemeente een proef zouden uitvoeren met vandalismebestendige abri's. Dit zijn abri's van 
lexaan, een soort plexiglas. In de zomer van 2010 bent u ge'mformeerd over de start van de 
proef en in augustus 2011 (brief ROl 1.2671034) hebben wij de eerste resultaten 
gepresenteerd. We hebben u toen toegezegd dat we begin 2013 een evaluatie zouden doen. 
Met deze brief willen we u informeren over de huidige stand van zaken en ons voorstel voor 
het vervolg. 

Resultaten proef 
Zoals beloofd hebben wij de proef met twee vandalismebestendige abri's voortgezet. Een 
lexaan-abri is blijven staan op de oorspronkelijke, geheime locatie. In overleg met CBS 
Outdoor is de tweede lexaan-abri (die aan de Helperzoom stond) op een andere, geheime 
locatie gezet, een plek waar de jaren daarvoor veel vandalisme voorkwam. 
De eerste abri staat dus nu ongeveer 2,5 jaar op dezelfde plek. Van deze abri zijn in 2012 
diverse panelen vervangen omdat deze niet meer representatief waren. In februari/maart 2013 
hebben wij de abri geihspecteerd, deze zag er op dat moment niet goed uit. Er was sprake van 
(weg)werkzaamheden in de nabije omgeving, waardoor er minder schoongemaakt kon 
worden. Dit kwam de uitstraling van de abri en de directe omgeving niet ten goede, maar er 
was ook schade aan de abri zelf. De belangrijkste schade was graffiti op de abri. 
De tweede abri staat nu ruim een jaar op de nieuwe locatie, deze ziet er redelijk uit. In het 
voorbijlopen valt niet op dat het om een lexaan-abri gaat. Er is bij nadere inspectie echter wel 
al kleine schade te zien, zoals krassen op de platen en scheurtjes bij de schroeven. Ook blijkt 
dat de platen niet goed in de bevestiging hangen. Natuurlijk is dit reeds met CBS Outdoor 
opgenomen. Bij deze tweede abri hebben wij de indruk dat de lexaan-abri weliswaar minder 
schade ondervindt, maar dat er bij nabijgelegen abri's nu wel vaker sprake is van vandalisme. 

Overleg met CBS Outdoor 
Het blijft lastig om op basis van de proef met twee vandalismebestendige abri's uitspraken te 
doen over de preventieve werking tegen vandalisme en over de uitstraling van het lexaan op 
iets langere termijn. We hebben op basis van de resultaten tot nu toe overleg gehad met CBS 
Outdoor. 
De lexaan-abri's zijn weliswaar nauwelijks gevoelig voor breuk, maar wel voor andere 
vormen van vandalisme en slijtage. Het blijkt nodig te zijn om het lexaan na 1 a 2 jaar te 
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vervangen, omdat er schade aan de platen is of de uitstraling te slecht is geworden. Ook blijkt 
dat graffiti niet te verwijderen is van lexaan. Wij hadden een kleine voorraad van 18 lexaan-
platen aangeschaft (voor twee abri's en twee reservesets), van deze voorraad is nu na 2,5 jaar 
nog slechts een plaat over. 
In enkele steden worden vergelijkbare proeven gedaan met vandalismebestendige abri's. Ook 
hiervan zijn de resultaten volgens CBS Outdoor voorlopig niet overtuigend. Verder is er een 
dalende trend te zien van vandalisme aan abri's (zie de volgende paragraaf), waarmee de 
noodzaak voor vandalismebestendige abri's afheemt. 
Tenslotte zijn, zoals ook toegelicht in de brief over de eerste evaluatie, de lexaan-abri's 
duurder in aanschaf en onderhoud. Lexaanplaten zijn circa vier keer duurder in aanschaf dan 
glasplaten. Ook is het voor de exploitant niet efficient om twee verschillende soorten abri's te 
moeten onderhouden. Er moeten dan bijvoorbeeld voorraden glas- en lexaanplaten zijn en bij 
iedere schade moet worden beoordeeld welke platen en bevestigingsmaterialen nodig zijn voor 
reparatie. Omdat dit buiten het bestaande contract valt, worden de kosten hiervan in rekening 
gebracht bij de gemeente. 

Algemene trend vandalisme abri's 
Zoals we ook in 2011 constateerden, lijkt er een afiiemende trend te zijn in het totaal aantal 
schades aan abri's (zie hiervoor ook de vorige brief). In 2012 was er iets meer schade dan in 
2011, maar in januari en februari 2013 zijn er maar 48 schadegevallen. Dit is zeer opmerkelijk, 
zeker omdat de jaarwisseling hierbij is meegerekend: meestal zijn er alleen al rond Nieuwjaar 
(veel) meer schadegevallen. 
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Conclusies 
In overleg met CBS Outdoor stellen we voor om voorlopig de lexaan abri's weer te vervangen 
door glas, aangezien dit een nettere uitstraling heeft. De ervaring van de laatste jaren is dat 
CBS volgens afspraak binnen 24 uur zorgt voor het vervangen van kapotte glasplaten, hierover 
zijn de laatste jaren geen klachten geweest. Zoals gezegd lijkt er daamaast over het algemeen 
een dalende trend te zijn van vandalisme aan abri's, waarmee de noodzaak voor vandalisme
bestendige abri's afheemt. 
We houden in overleg met CBS Outdoor wel de ogen open voor andere mogelijkheden voor 
vandalismebestendige abri's. Wellicht worden er elders andere initiatieven ontwikkeld of 
producten ontdekt die de vandalisme tegengaan, maar dan zonder de nadelen van lexaan. 
In 2018 vindt een nieuwe aanbesteding van de abri's plaats, op dat moment kunnen we 
overwegen om eisen mee te nemen voor vandalismebestendige abri's of andere vormen van 
vandalismepreventie. Dan kunnen we ook de (meer)kosten ervan in het contract laten 
meewegen, zodat we niet apart hoeven te betalen voor vandalismebestendige abri's. 

Wij hopen u hiermee voldoende geinfomeerd te hebben. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester, 
dr. J.P. (Pettr) Rehwinkel 

de secretaris, 
drs. M.A. (Maarten) Ruys 
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